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88498436سرویس فرهنگي

    زهرا چيذري
در نمايش��گاه کتاب تهران درست مقابل 
غرفه چين با آن خطوط عجيب و غريب و 
تصاويري که به مدد سيل کالاهاي چيني 
برايمان ناآش��نا نيس��ت، صفي از بنرهاي 
يک در دو متري در کن��ار يکديگر خبردار 
ايستاده اند؛ بنرهايي که روي هر کدامشان 
عکسي هنري با محوريت يک بانوي محجبه 
ايراني در زمينه اي از طرح و رنگ نقش بسته 
است. انگار با تابلوهايي مواجهيد که دستان 
خالق آن به جاي قلم مو و رنگ، دوربين و نور 
را در اختيار گرفته و با چينش عناصر هنري 
در کنار يکديگر تلاش کرده تا هم جلوه هاي 
تاريخي، فرهنگي و هنري نمايش يافته در 
آثار هنري و تاريخي ايران زمين و نمايش 
رنگ نقش در کاشي مساجد و امامزاده هاي 
ايرانمان را به تصوير بکشد و هم زمينه اي 
از طبيعت بکر اين سرزمين را و هزار رنگ 
پاييز يا سبزينه بهار، زن محجبه و چادري 
را به عنوان زيباترين اث��ر هنري آفرينش 
هويدا سازد. اين نمايشگاه بي نام و نشان که 
فرهنگ و هنر و مذهب مردم ايران زمين را در 
کنار يکديگر در قاب دوربين جاودانه کرده 
است ماحصل هنر حميدرضا حسين زاده 
است؛ عکاس هنري که فعاليتش را در حوزه 
مد و حجاب از ۲۵ سال قبل آغاز کرده و بنا 
دارد اين مفهوم ديني و فرهنگي را در قالب 

هنرش در جان و دل مخاطب بنشاند. 
زن و حجاب عناصر اصلي به کار گرفته شده 
در عکس هاي اين هنرمند است که در پس 
زمينه اي از هنر سنتي يا هزار رنگ طبيعت، 
درست ش��بيه بوم هاي نقاش��ي توجه هر 
مخاطبي را به خود جل��ب مي کند.  زناني 
با چادره��اي رنگارنگ که يا در س��جاده و 
محراب مشغول عبادتند يا به موازات پنجه 
آفتاب رو به سوي خورشيد قدم برمي دارند 
يا دل به دل قرآن داده اند و قرآن به دست 

مشغول راز و نياز با معبودند. 
   عکس به جاي شعار 

حس��ين زاده درباره فضاي عکس هايش 
به »جوان« مي گوي��د: » در اين عکس ها 

شعاري از حجاب نيس��ت و تلاش شده تا 
داس��تاني در آن جاري باش��د و وقتي که 
مخاطب اين عکس را نگاه مي کند درگير 
داستان آن مي شود. يکی از عکس های اين 
مجموعه انتظار ن��ام دارد. من اعتقاد دارم 
بايد مفاهيم انتظار را در قالب تصوير ريخت 
زيرا اين ثابت شده که تصوير چند هزار برابر 
متن قدرت تأثيرگذاري دارد. من س��عي 
ک��ردم از چادرهاي رنگي اس��تفاده کنم؛ 
چادرهايي که امروز کمتر آنها را مي بينم. 
تلاش شده تا عکس هاي توليد شده شبيه 
تراکت هاي تبليغاتي نباشد. سجاده هاي 
رنگي، عروج و انتظار و... از ديگر عکس هاي 

اين مجموعه است. 
   ايده اي 25 ساله 

وقتي از آقاي حس��ين زاده درباره سرآغاز 
شکل گيري ايده عکاسي هنري با موضوع 
زنان و حجاب و عفاف مي پرس��م اينگونه 
پاس��خ مي دهد: » ماحصل ۲۵ س��ال کار 
عکاس��ي من درباره جاذبه هاي توريستي 
کش��ور در کتاب هاي مختلفي منتش��ر 
شده است اما ۲۵ سال پيش بود که من با 
همسرم، فاطمه صادقيان که از طراحان مد 
و لباس هستند تصميم گرفتيم در حوزه 
نماده��ا و المان هاي اس��لامي و جاذبه ها 
چادرهاي رنگي و لباس هاي تاريخي ايراني 
را طراحي و از اين طرح ها عکاسي کنيم.« 
بنا به تأکيد وي ۲۵ سال قبل هنوز مسئله 
حجاب در جامعه با چالش��ي مواجه نبود 
اما اين زوج هنرمن��د تصميم مي گيرند با 
توجه به آنکه با انقلاب اس��لامي شرايط و 
زمينه کار در حوزه مس��ائل ايدئولوژيک 
فراهم شده بود کار روي جلوه هاي عفاف 
و حجاب، حوزه نم��از و جلوه هاي قرآني 
را آغاز کنند. حسين زاده تصريح مي کند: 
» دختر من که در برخ��ي از عکس هايم 
حضور دارد در آغاز اين مس��ير در سنين 
راهنمايي بود اما الان کارشناسي ارش��د 
است.«  فضاي عکس هاي آقاي حسين زاده 
بيشتر به تابلوهاي نقاشي مي ماند. خودش 
درباره آثارش اينگون��ه توضيح مي دهد: 

»من عکاس هن��ري هس��تم. اگرچه در 
آغاز عکاس��ی خبري هم انج��ام مي دادم 
اما از آنجايي که کار طراحي و نقاشي هم 
انجام م��ي دادم به عک��س رو آوردم چون 
مي دانستم عکاس��ي قلم س��ريعي دارد. 
مي توانستم به جاي زمان زيادي که براي 
نقاشي مي گذارم با عکاسي کارم را سريع تر 
پيش ببرم اما همان چيدمان نقاشي را در 
عکاسي پياده کردم و چون اين کار تاکنون 

انجام نشده بود، نتيجه خوبي داشت.« 
    پوشش اقوام؛ زيبا و پوشيده 

وي س��ال 89 اولين نمايش��گاه عکس با 
موضوع جلوه هاي عف��اف و حجاب را در 
فرهنگس��راي نياوران برگ��زار مي کند. 
همراهی همس��ري با تخص��ص طراحي 
مد و حجاب اي��ن هنرمند عکاس را براي 
کار در حوزه مد و لباس اس��لامي ترغيب 
مي کند. خودش در اين باره مي گويد: »با 
همسرم هزاران کيلومتر سفر کرديم و روي 
اقليم ها و پوشش اقوام مختلف کار کرديم. 
پوش��ش هايي که هم زيباي��ي دارد و هم 
حجاب.« حسين زاده معتقد است کارهاي 
وي تلاشي براي توليد محتوايي است که 
حوزه فرهنگ کشورمان به آن نياز دارد. 
اين عکاس هنري تصريح مي کند: »آنقدر 
که روي پوشش هاي نامناسب براي زنان 
از سوي غربي ها کار ش��ده روي بحث مد 
و لب��اس اس��لامي کار چندان��ي صورت 
نگرفته اس��ت به همين خاطر هم با يک 
جست وجوي اينترنتي درباره زن با زناني 
مواجه مي شويد که پوشش هاي نامناسب 
دارند.«  از نگاه وي اي��ن وظيفه هنرمند 
مسلمان ايراني است که براي حفظ کيان 
ملي و مذهبي بايد اين کار را جدي بگيرد 
و البته حمايت ش��ود. حسين زاده با بيان 
اينکه در دوره اي اگ��ر خانمي چادري يا 
محجبه نبود ب��ا واکنش جامع��ه مواجه 
مي ش��د، تصريح مي کن��د: » اتفاق بدي 
که امروز در جامعه ما افتاده عادي سازي 
پوشش هاي نامناسب اس��ت. اين نتيجه 
کارکرد رسانه در غرب و غفلت ما از حوزه 

حجاب و عفاف است.« 
   ويترين تهران برازن�ده پايتخت 

جهان شيعه نيست 
راز مان��دگاري مفاهي��م و معان��ی بزرگ 
هنر است چون ش��عاري نيست. در حوزه 
تبليغ��ات در جهان��ي که ديدگاهش��ان 
مخالف ماست از هنر بهره گيري مي کنند. 
حس��ين زاده با بيان اين مطلب مي افزايد: 
» ما يک مطالعه اي انجام داديم که نشان 
مي دهد لباس بانوان اروپايي در سده هاي 
مختلف کاملًا پوشيده بوده است. اينکه در 
قرن بيست و يکم فرهنگ برهنگي بر دنياي 
غرب حاکم مي ش��ود نش��انه برنامه ريزي 
صهيونيستي است و آنها دارند برنامه ريزي 
مي کنند اما در کشورمان هم لباس هنري 
اس��لامي– ايراني به درس��تي کار نشده و 
ما در اين زمينه مش��کل داريم همچنان 
که ح��وزه ويترين پايتخت جهان ش��يعه 
که تهران است برازنده ما نيست.« از نگاه 
اين هنرمند آنقدر که محصولات خارجي 
را  روي بيلبورده��اي ش��هري مي بين��م 
محصولات ايراني را نمي بينيم. وي با اشاره 
به بيلبوردهاي بزرگي در ش��هر با حضور 
خانم ها ب��ا لباس هاي نه چندان مناس��ب 
مي افزاي��د: » اي��ن در حالي اس��ت که ما 
ش��هدايي را داريم که دغدغه شان حجاب 
است. سؤال من اين است که چرا معادل اين 
ما روي حوزه حجاب کار نکرديم؟ رهبري 
در اين باره تأکيدات ويژه دارند اما مديران 

مياني چندان آن را جدي نمي گيرند.«
   نمايشگاهي در حاشيه يک نمايشگاه 

 بنرهاي رديف شده در مقابل غرفه چين 
نه نامي دارند و نه نشاني! حتي مشخصات 
خالق اين آث��ار يا امضاي��ي از وي در اين 
نمايشگاه وجود ندارد. از آقاي حسين زاده 
درباره علت اين حضور بي نام مي پرس��م 
و اينگون��ه پاس��خ مي دهد: » م��ا در اين 
نمايشگاه نيتمان اهل بيت بود. براي همين 

رزومه يا اسمي نزدم.« 
او اما از مکان غرفه بس��يار راضي اس��ت و 
مي گويد: » در س��ي و دومين نمايش��گاه 
بين المللي کتاب چي��ن بزرگ ترين غرفه 
را داش��ت و ميهمان ويژه بود و ۲0 عکس 
دو متري ما در مقابل اين غرفه نصب شد 
و اين باعث ش��د تا کار ديده ش��ود.« اين 
نمايش��گاه بي نام حتي بازديدکننده هاي 
چيني داشته اس��ت؛ افرادي که نمايش 
زن ايران��ي و عف��اف و حجاب��ش در قاب 
عکس هايي هنري برايشان جذاب است.   
وي با بيان اينکه بضاعتش چاپ عکس ها 
روي بنر بود، مي افزايد: » اگر از ما حمايت 
مي شد مي توانستيم عکس ها را به صورت 
بک لاي��ت و ب��ا کيفيت خيل��ي بهتر کار 
کنيم.« حسين زاده هر چند نامش را روي 
عکس هايش نزده ام��ا توقع حمايت دارد. 
او با اش��اره به دغدغه هايش درباره هنر و 
هنرمندان معتقد است: » مديران پايين تر 
جامعه به هنر و هنرمند نگاه متريالي دارند. 
ممکن است يک يا دو عکس از يک عکاس 
محصول ي��ک عمر کار هنري اش باش��د 
چراکه نش��ان دهنده نگاه اوس��ت و يک 
هنرمند نمي تواند ميليون ها اثر خلق کند 

مگر آنکه از او حمايت شود.«

در نشس�ت »مروري بر انديشه و عمل 
مرحوم روح الله نامداري« به اين مسئله 
اشاره شد که عرصه هنر بحران تکنيک 

نداريم بلکه محتوا را باخته ايم.
نشست »مروري بر انديشه و عمل مرحوم 
روح الله نام��داري« )همزم��ان ب��ا دومين 
س��الگرد رحلت او( با عنوان »آيا همچنان 
کتاب اولوي��ت اول جبهه فرهنگي انقلاب 
اسلامي اس��ت؟« در غرفه مجمع ناشران 

انقلاب اسلامي برگزار شد. 
    نام�داري اهداف و مس�ير خود را 

پيدا کرد
محمدحسين بدري، روزنامه نگار و مجري 
تلويزيون، با اشاره به مدت زمان کوتاهي که 
سابقه کار با روح الله نامداري داشت، گفت: در 
دوره اي که مي توان با زرنگي و شارلاتان بازي 
پيشرفت کرد و پول درآورد، روح الله نامداري 
با اعتقاد براي آرمان خ��ود تلاش کرد. هر 
آدمي که دو س��ه هفته صورتش را اصلاح 
نکرد و ب��ا نهادهاي انقلابي وارد کار ش��د، 
انقلابي نيس��ت. ما بايد تکليف خودمان را 
با اين مدل ها معلوم کني��م. روح الله از اين 
مدل آدم ها نبود.  وي افزود: طبيعي است 
که بگوييم کتاب در اولويت قرار دارد. وقتي 
از کتاب حرف مي زنيم، بايد باندبازي را کنار 
بگذاريم. اگ��ر از باندبازي دس��ت برداريم، 
مي توانيم براي جلو ب��ردن انقلاب تلاش 
کنيم وگرنه بايد با شعارها بازي کنيم. فردي 
مثل نامداري اهداف و مس��ير خود را پيدا 

کرد و فهميد که خودنمايي ما را مي خورد 
و از انج��ام کارهاي هدف��دار و به  درد بخور 
دور مي کند. همين چند خط کتابي که از 
روح الله باقي مانده، کافي است که مسير را 

براي عده اي روشن کند. 
محمدصادق شهبازي ديگر سخنران اين 
نشس��ت بود که به قالب ه��اي قابل رجوع 
در هنر اش��اره کرد و گفت: بعد از فتنه 88 
همه جريان ه��اي انقلابي ب��ه فضاي هنر 
رجوع کردند. من فک��ر مي کنم در فضاي 
هنر بيش��ترين ضعفي که داريم، به محتوا 
برمي گردد. زماني که دورترين عرصه هنري 
به انقلابي ها را موسيقي مي دانستيم، ديديم 
چقدر خوانن��ده و آهنگس��از انقلابي زياد 
داريم. در اي��ن موقعيت م��ا فهميديم که 
تکنيک بحران ما نيس��ت. بحران اصلي ما 

محتواست. محتوا قلب کتاب است. آنجاست 
که ما محتوا را جمع بندي مي کنيم. روح الله 
نام��داري در عرص��ه نظر بح��ث عميق و 
معرفت��ي دارد و به چيزهايي دس��ت پيدا 
مي کند که براي مخاط��ب تعيين تکليف 
مي کند. او به اي��ن موضوع واقف بود که بنا 
بر نياز مخاطب بايد براي آنها فضاس��ازي 
کرد. مدلي را طراحي کرد ک��ه براي تمام 
سنين جوابگو بود و مخاطب مجبور به فکر 
و تعقل در آن موضوع بود. روح الله نامداري 
فردي بود که بنا بر اقتضائ��ات زمان و نياز 
مخاطب خود را مسئول مي دانست. ايشان 
به شدت اهل گفت وگو و بحث بود. اين طور 
نبود که انس��ان دگم و متعصبي باشد. هم 
خودش تغيير موضع مي داد، هم باعث تغيير 
موضع مخاطب مي ش��د. او در نظري ترين 

بحث ها مس��ئله دارد. از اينکه در فضاهاي 
فکري مختلف کندوکاو کند، ابايي نداشت. 
بزرگ ترين درسي که مي ش��ود از روح الله 
نامداري گرفت، اين اس��ت که اقتضائات را 
در فضاي نظري مي برد و واقعيت هايي را که 
خروجي داشتند به طور عملي اجرا مي کرد. 
در حال حاضر تمام جريانات فکري سياسي 
در کشور ما توانايي ارائه يک مدل ثابت براي 
تعريف اعتقادات و اهداف خود ندارند. بايد 
از امثال روح الله نامداري درس بگيريم.  در 
ادامه محمد سرشار، مدير ش��بکه پويا، با 
اشاره به تفکرات خط امامي روح الله نامداري 
گفت: چيزي که م��ا از روح الله نامداري در 
کانون انديشه هاي نسل جوان ديديم، ذوب 
ش��دن در تفکرات امام ب��ود. روح الله براي 
ما مثل نفس لوامه عم��ل مي کرد و مانعي 
در برابر اش��تباه و خطا بود. اب��داً به دنبال 
اسم و رسم و ش��هرت نبود. اگر بخواهيم با 
نگاه نامداري به مسائل نگاه کنيم، بايد به 
عرصه عمل حضرت امام برگرديم. ايشان 
از س��ال 4۲ تا ۵7 نهضتي را شروع کردند 
و آن موق��ع مثل الان رس��انه هاي جمعي 
در دس��ترس نبود. به روزترين رسانه هاي 
آن زمان نوار کاست و دس��تگاه کپي بود. 
با اين نمونه ها آينده انقلاب را جلو برد. در 
حال حاضر بايد به روزترين رس��انه هايي را 
که بر مردم اثرگذارند، براي پيشبرد آينده 
انقلاب انتخاب کرد. الان زبان روز، فضاي 

مجازي است.

در نشست » مروري بر انديشه و عمل مرحوم روح الله نامداري« مطرح شد

در عرصه هنر، ضعف محتوا داريم نه بحران تکنیک

وقتي فرهنگستان زبان و ادب پارسي 
در واژه س�ازي ضعيف عم�ل مي کند، 
نباي�د از ناش�ران، نويس�ندگان و 
مترجمان انتظار زيادي داشته باشيم. 
براي نقد زبان و نوش�تار زبان فارسي 
بايد به مرجع قانوني آن مراجعه شود. 
سيدمحس��ن ملاباش��ي در نشس��ت 
»وضعيت شناس��ي زبان فارسي در نشر 
کشور« با اش��اره به خلأهاي موجود در 
ويراستاري زبان فارسي گفت: مهم ترين 
نکته در زبان فارسي ارتقاي درست نويسي 
فارس��ي در س��ال هاي اخير است. نکته 
مثبت دوم ارتقاي نقش ويراستار در حوزه 
نشر بوده است و اين باعث پيشي گرفتن 
کنشگران آن از يکديگر شده است. بعد 
از نويس��نده و مترج��م مهم ترين عامل 
ارتقاي متن، ويراستار است. بسياري از 
ناشران جوان به ويرايش اهميت ويژه اي 
داده و متون شس��ته ورفته و بدون غلط 
به مخاطب تحويل مي دهند. س��ومين 
نکته درخور توجه، آم��وزش و فراگيري 

درست نويسي در سطح کشور است. 
   معضل دشوارنويسي در نشر 

اين کارشناس عنوان کرد: اما در خصوص 
ضعف هاي اين حوزه اگر بخواهيم صحبت 
کنيم، بايد گفت متأسفانه به اين پرسش 
ک��ه زب��ان فارس��ي در فضاي نش��ر چه 
وضعيتي دارد، نمي توان پاس��خ درست و 
اميدوارکننده اي داد چون اين فضا چندان 
اميدوارکننده نيست و در حوزه کتاب اين 
آسيب به شکل هاي مختلفي خود را نشان 
مي دهد. ما در کتب پژوهشگاهي با معضل 
دشوارنويسي و دشوارگويي مواجه هستيم. 
برخي دش��وارگويي و دشوارنويسي را به 
 عنوان يک فضيلت تصور مي کنند. تا زماني 
که اين ديدگاه در فضاي دانشگاهي حاکم 
است، شاهد دشوارنويسي در فضاي کلي 
نش��ر خواهيم بود. اين موضوع در ناشران 

علمي و دانشگاهي پررنگ تر است. 
او افزود: ما در حوزه ادبيات با مش��کلات 
مختلفي مواجه هستيم. انواع کتب داستان 
و رم��ان، اعم از ترجم��ه و تأليف، مملو از 
غلط هاي زباني و ويرايشي هستند. براي 

مثال ترجمه هاي واردشده در حوزه ادبيات 
و داستان مملو از گرته برداري، به معناي 
رونوشت سطحي و غيرعالمانه مترجم از 

زبان مبدأ به زبان مقصد است. 
   آسيب متون محاوره اي 

ملاباشي با آسيب شناسي مشکلات پيش 
روي زبان فارسي گفت: از ديگر غلط هاي 
پربس��امد به نوش��تن متون محاوره اي و 
شکس��ته برمي گ��ردد. م��ا ب��ا بح��ران 
شکسته نويسي به معناي محاوره نويسي 
در نوش��تار مواجهيم. يکي از مش��کلات 
اساس��ي، فقدان معيارس��ازي در حوزه 
محاوره نويسي اس��ت. اين فقدان باعث 
آشفتگي عجيبي در کتب مي شود. وقتي 
هر ناشر و نويسنده اي به هر شيوه اي که 
خودش صلاح مي داند به شکسته نويسي 
روي مي آورد، اين اقدام باعث ضربه زدن به 
زبان فارسي و دستور خط آن مي شود. از 
ديگر آسيب هاي مهم و جدي در حوزه نشر 
مي توان به فقدان هرگونه نظارت در اين 
حوزه اشاره کرد. وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامي هيچ نظارتي بر متن و زبان کتاب ها 
ندارد. يعني هر متني با هر کيفيت و تعداد 
غلطي چاپ شود، اهميتي ندارد و نظارت 
فقط بر محتواي متون انجام مي شود. براي 
حل اين مشکل به س��اختار قانوني براي 

بهبود کيفيت نوشتار نياز است. 
اي��ن ويراس��تار ب��ه نق��ش تأثيرگذار 

فرهنگستان زبان و ادب فارسي اشاره کرد 
و افزود: س��ومين بحران به فرهنگستان 
زبان و ادب فارسي برمي گردد که به عنوان 
مرجع رس��مي و قانوني زبان فارسي در 
ايران به نوشتار رس��مي نظارتي ندارد. 
اين فرهنگستان دو رس��الت مهم دارد؛ 
معادل سازي درست و دقيق براي واژگان 
و تنظيم دستور خط فارسي براي اهالي 
زبان. اما متأسفانه فرهنگستان با رسانه 
بيگانه اس��ت و در معادل س��ازي خسته 
اس��ت و در تروي��ج ناتوان عم��ل کرده 
اس��ت. فرهنگس��تان پس از ماه ها براي 
معادل س��ازي واژگان دخيل وارد عمل 
مي شود اما توانايي ترويج آن واژه را ندارد. 
همچني��ن در تنظيم دس��تور خط که 
وظيفه اصلي فرهنگستان است، کوتاهي 
صورت گرفته است. وقتي فرهنگستان 
در واژه سازي ضعيف عمل مي کند، نبايد 
انتظار زيادي از ناش��ران، نويسندگان و 

مترجمان داشته باشيم. 
وي تصريح کرد: از ديگر مشکلات اساسي 
ضعف زبان فارس��ي، صدا و سيماس��ت. 
زبان محيط بس��ته و غيرقاب��ل نفوذي 
ندارد و محيط به شدت سرايت کننده اي 
دارد. صدا و س��يما در پاسداش��ت زبان 
فارسي ضعيف عمل مي کند. متناسب با 
انتظارات و اختياراتش تأثيرگذاري ندارد 

و از آن کوتاهي مي بينيم. 

    ضعف نظام آموزشي 
سيدمحسن ملاباشي آموزش و پرورش را 
از موانع اصلاح زبان فارسي نام برد و بيان 
کرد: از ديگر نکات مهم، وضعيت آموزش 
زبان فارس��ي در مدارس است. برخلاف 
افزايش کيفيت کتاب هاي درسي، کيفيت 
زباني و متن کتاب هاي درسي کاهش پيدا 
کرده است. معلمان اعتراض دارند که از 
طرفي دس��تور خط فرهنگستان تبليغ 
مي ش��ود و از طرف ديگر کتب آموزشي 
با آن مغاي��رت دارد. آموزش و پرورش از 
دستور خط فرهنگستان پيروي نمي کند. 
افزون بر اين از هيچ دستور خط معيني 

نيز پيروي نمي کند. 
   تأثير سلبريتي ها در غلط نويسي 

اي��ن کارش��ناس عن��وان ک��رد: يکي از 
اقدامات مثب��ت مجموعه هاي فرهنگي 
ارزش گذاري براي زبان فارس��ي اس��ت. 
طبيعتاً در فضاي مجازي س��لبريتي ها 
به دليل بي س��وادي و دلايل ديگر تأثير 
زيادي در تش��ديد اين آش��فتگي دارند.  
هرکس��ي با هر حد دانش و اطلاعات به 
خلق رمان و داس��تان و ترجمه دس��ت 
مي زند. در حوزه نشر هرکسي که هر زباني 
به جز فارسي بلد باشد، به خودش اجازه 
مي دهد که وارد فضاي ترجمه شود و از 
آن بدتر به خود اجازه ويراستاري مي دهد؛ 
ويراستار هاي دروغيني که فقط به عنوان 
يک اسم در کتاب ثبت مي شوند.  ملاباشي 
در پايان افزود: از ديگر مشکلات اساسي 
در حوزه نش��ر پيروي نکردن ناشران از 
دستور خط رسمي و قوانين فرهنگستان 
است. با وجود اينکه فرهنگستان کم کاري 
دارد، يک مرجع قانوني اس��ت که براي 
يکدست شدن نوشتار بايد به آن مراجعه 
کرد. بسياري از ناشران و مراکز فرهنگي از 
دستور خط فرهنگستان پيروي نمي کنند. 
البته مي دانيم که فرهنگستان دستور خط 
خود را به طور رايگان يا مجازي در اختيار 
مردم ق��رار نمي دهد ام��ا مجموعه هاي 
ديگري اي��ن کار را انج��ام داده اند که با 
يک جست وجوي ساده مي توان به نتايج 

دلخواه رسيد. 
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ضعف صداوسیما  و فرهنگستان در پاسداشت زبان فارسي

    حسن روانشيد*
انگار مفاهيم گمش��ده يا پارامترهاي ت��ازه اي جاي آنها را 
تصاحب کرده اند! زيرا تا آنجا که يادمان مي آيد نشس��ت 
خبري بدين بهانه است تا مديران فهرست عملکرد دستگاه 
خود را براي خبرنگاران تش��ريح کنند که اگر مس��ئله اي 
نامفهوم بود با سؤال حاضران و پاسخ مسئولان رفع شود. 
چهارمين نشست خبري شهردار کلانشهر اصفهان همانند 
سه دوره قبل آن به  نوعي تخليه اطلاعات حاضراني بود که 
به نيت دريافت خبرهاي جديد و نويدبخش و دس��ت  اول 
به اين جمع مي آمدند اما بدون اينکه در آغاز گزارش هاي 
تش��ريحي ابراز گردد پس از پايان کلي گويي ها توس��ط 
ش��هردار، رقم محدودي از فرس��تادگان خبرگزاري ها و 
همچنين باشگاه هاي خبري و معدودي از کارمندان اعزامي 
از جانب چند روزنامه محلي س��ؤالاتي سطحي کردند که 
جواب هاي آنها اگر هم داده مي شد نمي توانست مشکلات 
عديده موجود در کلانشهر را که اکثر آنها حاصل بدهي ها 
و عدم توانايي براي کسب درآمد شهرداري است، پاسخگو 
باشد!  نوبت چهارم نشست خبري هم مانند سه دورهمي 
قبلي نتوانست انگيزه ها را افزايش دهد تا شايد در نشست 
پنجم نمايندگاني از ديگر رسانه ها و به خصوص سرپرستي 
نش��ريات پايتخت در اس��تان که در مجموع به 400 نفر 
خواهند رس��يد را به خود جلب نمايد! س��ؤالات بي پاسخ 
و صريح و واضح اما تکراري توس��ط نماين��دگان اعزامي 
خبرگزاري ها و معدودي از رسانه هاي مکتوب غالباً پيرامون 

اعتبارات و بودجه سال سپري شده شهرداري بود که براي 
نهادهايي همچون کانون هاي فرهنگي تخصيص نيافته و 
همچنين دغدغه فضاي سبز و وقت گذراني وکلاي بخش 
حقوقي آن به محکوم کردن يک کان��ال تلگرامي بود که 
در دادگاه برائت حاصل نموده و بايد شهرداري پاسخگوي 
شهروندان در اين  باره باشد يا وضعيت آگهي هاي اين ارگان 
که فارغ از بال مجوز »م الف« همچنان در اختيار روزنامه 
وابسته به شهرداري گذاشته مي ش��ود که وجود اين گونه 
نش��ريات خصولتي در دس��تگاه هاي مختلف براي خود 
معضلي لاينحل و بزرگ ش��ده يا اهميت ندادن مسئولان 
اين ارگان به تفکر نرم افزاري و خلاق در مقابل ايده سازي در 
شهرداري است که همچنان غالب مي باشد و اصولاً معلوم 
نيس��ت بخش ايده پردازي چه انديش��ه اي براي پرداخت 
ديون و تأمين بودجه س��ال جاري با افزايش 18 درصدي 
آن دارد؟! که س��ؤال خبرگزاري ديگري پيرامون شاخصه 
شهرداري در امر توجه به پروژه هاي عمراني است در حالي 
 که علاوه بر آن مسائل مهم ديگري هم وجود دارد که همگي 
با هم به حاشيه رفته اند و از جمله بحث تأمين سرويس هاي 
بهداشتي عمومي در سطح شهريست که دائماً پر از مسافر و 
توريست داخلي و خارجي است يا غرس نهال هاي مقاوم به 
بي آبي براي توسعه فضاي سبز که همچنان مسکوت مانده و 
برداشت هاي بي رويه از پساب هاي شهري که معضلي است 
براي آينده بهداشت اين شهر و البته باز هم همچنان موضوع 
اعتراض امام جمعه موقت به برگزاري ش��و ها و نوازندگان 

موسيقي در برنامه هاي شهرداري و تيتر اصفهان سرزمين 
پروژه هاي نيمه تمام که همچنان معطل مانده اند. درحالي که 
بسياري از اين طرح هاي مغموم ملي هستند و وعده و عهد و 
پيماني که قرار بود از تعداد مشاوران هزينه دار کاسته شود 
و تکليف کسري بودجه سال 97 که ۲0 درصد آن تاکنون 
هنوز محقق نش��ده و عاقبت ط��رح بازچرخاني آب که به 
فراموشي سپرده شد و هوش��يار بودن مديريت شهرداري 
پيرامون آماده کردن امکانات در تونل هاي مترو براي مواقع 
بحران و جلوگيري از کوهخواري و رودخانه و جنگل فروشي 
که ايجاد س��ازه هاي آن در ش��مال کوه صفه مسير عبور 
نسيم را به  سوي شهر بسته اس��ت و ساخت وسازهايي که 
بستر رودخانه را در روس��تاي هويه تحت تأثير خود قرار 
داده و همچنين چهار هکتار از فضاي سبز چهارباغ بالا که 
زيرساخت برج ها شده و در انتها تکرار درخواست براي تعيين 
مسيري هموار و مش��خص مختص معلولاني که از ترس 
نامناسب بودن گذرگاه ها جرئت خروج از خانه را ندارند و 
اين همه معدودي از مطالبات پراکنده، قطره اي از نمايندگان 
اعزامي درياي رسانه ها به عنوان خبرنگار به چهارمين نشست 
خبري شهردار کلانشهر اصفهان بود . به نظر مي رسد اگر اين 
گردهمايي ها نام خود را از نشست خبري به ديدار مجدد و 
تکرار مکررات تغيير دهد حداقل بتواند خبرنگاران بيشتري 
را به خود جلب کند و قطعاً ميزان سؤالات کمتر و بالطبع 

رضايت شرکت کنندگان بيشتر خواهد شد!
*روزنامه نگار پيشکسوت

نشست خبري يا میهماني دورهمي؟!
نگاه هنری به زن و حجاب در دل نمايشگاه کتاب

گزارش »جوان«  از نمايشگاه عکسي با موضوع عفاف و حجاب

 

ان
جو

ی | 
ير

ش
ده

ضا 
ر


